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mezna Ster. 1 Din.
— Naročnina meseč
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pisi se ne rračajo.
— Nefrankirana pi
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jo. — Uredniitro in 
upravništvo r Ljub
ljani, št Peterska

Tojašnica.
Telefon šttrv. 30-40.

K' I 'e i zmememhvm !
Da dosežemo izpremembo invalid

skega zakona, je sedaj glavna skrb 
vseh naših organizacij in tndi posa
meznih vojnih žrtev.

Vprašanje se že dolgo vleče, povpra
šujemo, poizvedujemo in intervenira
mo na vse strani, pa vendar še nima
mo pričakovanih izprememb.

Kako stoji sedaj to vprašanje?
Središnji odbor sporoča, da je me

seca decembra državna komisija v mi
nistrstvu socijalne politike in narod
nega zdravja pod predsedstvom gene
rala g. Radisava Krstiča izvršila na
črt izprememb invalidskega zakona iz 
leta 1929. Izdelan predlog je dostav
ljen g. ministru socijalne politike in 
narodnega zdravja, ki ga je dostavil 
tudi ministru financ. Sprememba vla
de gotovo ni načrta ovrgla, tako da 
moramo le pričakovati izida.

Središnji odbor je zato takoj inter
veniral pri gg. ministrih, da se ne bi 
delo za spremembe invalidskega za
kona prekinilo. Na vseh mestih je 
dobil zadovoljive odgovore, da je po
polna volja ustreči upravičenim že
ljam vojnih žrtev.

Vsekako nam je sedaj, ko nastopi 1. 
aprila t. 1. nova budžetna doba, upati 
tudi skoro na naše spremembe v ka
kršnikoli obliki.

O podrobnostih načrta nam ni nič 
znanega, slišali smo le o izpremembi 
davčnega cenzusa, kakor smo že zad
njič ^poročali. Gotovo pa bo še mnogo 
drugih vprašanj rešenih v prilog voj
nim žrtvam. Ako se ne bi sedanje od
redbe invalidskega zakona spremenile 
v naše dobro, bi bil sploh vsak cilj iz
prememb brez pomena, kajti imeti je 
treba v vidu, da se iste vrše vendar za 
zboljšanje položaja. Slabše kot je se
daj, invalidsko vprašanje sploh ne 
more biti.

Ali moremo smatrati invalidsko 
vprašanje za pravično rešeno, če pa 
imamo, kot je navedel neki članek v 
»Ratnem invalidu«, po ulicah štiri- 
nožnike, ki se plazijo po zemlji, pa 
jih zakon ne priznava, čeprav nosijo 
težke pohabe iz vojne. Imamo bivše 
borce, ki so že 17 let priklenjeni na 
postelje, skoro v stanju razpadanja, 
pa jih zakon ne priznava, ker je njih 
stanje samo posledica bolezni. Imamo 
bivše borce, ki so sedaj v zadnjem sta
diju tuberkulozni, in ki kot živi mrliči 
lazijo po tem nehvaležnem svetu že 
Šestnajst let, pa niso priznani, češ, da 
niso zboleli v rovih. Imamo vojne in
valide brez nog do kolka, katerih za
kon ne priznava, ker so imeli le 20% 
nesposobnosti, zato so odpadli od za
ščite, čeprav jim je enkrat mala rana 
povzročila, da se je razvilo do ampu
tacije cele noge. Imamo ljudi z 80% 
nesposobnostjo, ki ne prejemajo inva
lidnine, ker imajo 1 in pol hektarja 
zemlje, pa plačajo preko 120 Din let
nega neposrednega davka. Izgubili so 
invalidnino z ženo in štirimi otroci, 
starimi od 2—12 let in niso v stanu ži
veti od tega zemljišča. Imamo vojnega 
invalida, ki ima samo 16.000 Din vre
dno hišo, pa ne prejema invalidnine, 
a ima amputirane ude, ker so take 
bajte obremenjene z večjim davkom 
kot 120 Din na leto. Imamo matere, 
naše velike junakinje, žene nacije, ki 
so dale domovini 2, 3 do 4 sinove, celo 
oficirje, ki so padli junaške smrti, a 
ne prejemajo nobene pomoči, ker so po 
zakonu nepriznane, ako imajo še ka
kega polnoletnega sina, čeprav je isti 
oženjen, z osmero otroci in bednega 
stanu. Imamo slepe, amputirane, ra
njene v noge in roke, pa so izgubili 
invalidsko podporo, ker se niso pravo
časno prijavili, čeprav stanujejo vi

soko v planinah, čeprav so nepismeni 
in ne pridejo po nekoliko let doli med 
svet. Imamo še mnogo takih slučajev, 
še strašnejših, toda nimamo nikogar, 
ki bi nas razumel in upošteval prvo
vrstni interes bodoče narodne odbra
ne zemlje, da se samo na dobrih pri
merih spoštovanja velikih del stvar- 
jajo slične generacije in slična dela. 
To je ono, kar nas boli kot bivše bor
ce in prave patriote domovine.

Našteli bi lahko še mnogo primerov, 
kako so izgubili mnogi vse pravice, 
ker jih je invalidski zakon iz 1. 1929 
enostavno izbrisal, pa vendar ne more 
nihče reči, da niso vojne žrtve. Pomi
slimo na primer, da so mnogi odbiti 
vsled čisto tujega davka, ki se vpo- 
števa kot zadružni davek izza časa 
vojne, pa niso imeli in nimajo nobene 
skupnosti s takimi zadrugami. Kako 
neprimerno se vpoštevajo za popolni 
odvzem zaščite stare, prestane, izbri
sane in celo pomiloščene sodne kazni. 
Imamo slučaje, ko so invalidi izgubili 
vse pravice vsled malenkostnih, celo 
samo denarnih kazni. Kako težko se 
pojmuje to, da invalid, malenkostno 
kaznovan, ne dobi niti več proteze. — 
Naše vojne vdove, ki so se v stiski, 
človeški slabosti in naravi pregrešile 
v toliko, da imajo poleg sebe skrbeti 
sedaj še za sad svojega greha povrh pa 
zato izgubile vse pravice s tem, da so 
še označene za nemoralne žene. Če bi 
kateremkoli drugemu poštenemu dr
žavljanu nekdo javno zapisal na čelo, 
da je nenraven, bi dotičnega tožil.

V takem položaju se danes borimo 
za spremembe in za nov invalidski za
kon, ki naj vse te omenjene in še

Občni zbori se vrše:
Dne 10. februarja 1935:

V KRANJU, ob pol 10. v gostilni pri
Jahaču.

V KOČEVJU, ob 11. v gostilni Karla
Eigerja.

Dne 17. februarja 1935:
V ŠOŠTANJU, ob 9. v gostilni Berloč-

nika.
V TRŽIČU, ob 9. v gostilni pri Ruehu

poleg farne cerkve.
Dne 24. februarja 1935:

V MORAVČAH, po maši v osnovni
šoli.

Dne 10. marca 1935:
V MURSKI SOBOTI, ob 10. v restav

raciji pri kolodvoru.
Dne 24. marca 1935:

V KONJICAH, ob 9. (prostor se še
javi).

V METLIKI, v osnovni šoli.
Za druge občne zbore nismoi še pre

jeli obvestila. Mogoče, da jih bodo 
Krajevni odbori za gori navedene da
tume še sklicali, posebno ker jim je 
Oblastni odbor priporočil primerno 
razdelitev tako, da pridejo glede event. 
delegatov lažje na vrsto, pa tudi po 
pravilih morajo biti krajevni občni 
zbori do konca marca končani.

Zato naj krajevne odbore ne zadr
žuje ta poziv v našem listu, ker lahko 
članstvo povabijo tudi s tiskovinami 
in potom drugih časopisov.

Glede stroškov za delegate velja še 
vedno, da nosijo Krajevni odbori po
lovico, drugače sc jim ne more poslati 
delegatov.

Vse članstvo pa vabimo, bodisi na 
gori navedene že sklicane občne zbore, 
«H pa jih bodo Krajevni odbori pis
meno sklicali, da se polnoštevilno vde- 
lezi, ker smo v borbi za spremembe 
invalidskega zakona in se obravnava
jo sploh važne zadeve.

mnoge druge krivice, ki jih danes trpe 
vojne žrtve, popravi. Čas bi bil, da po 
17 letih vendar enkrat tudi vojne žrt
ve dobe svojo pravično zaščito. Mi 
nikakor ne moremo pojmovati neko 
rešitev vprašanja zaščite vojnih žrtev, 
ako imamo polovico zaščitenih, polo
vico pa nezaščitenih.

Vsak človek, ki razmotriva vse te 
slučaje, mora dobiti žalostno sliko da
našnje zaščite vojnih žrtev in mora 
priznati, da je nujno potrebno vse to 
zboljšati.

Pri vsakem človeku, in tudi pri ti
stih, katerih naloga je rešiti invalid
sko vprašanje, naletimo na popolno 
priznanje, da je to nujna in neodlož
ljiva potreba, a vendar se zavlačuje 
in se ne reši.
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Kakor smo že uvodoma omenili, je 
sedaj nek načrt gotov, gotovo dejstvo 
mora biti, da se bodo spremembe in
validskega zakona izvršile; vprašanje 
je le še, kako? Če zaenkrat ne bi do
bili vsega, kar je nujno potrebno, že
limo, da se vsaj najnujnejše reši brez 
nadaljnega odlaganja, pozneje pa 
stopnjevaje še ostalo sorazmerno s ča
som in prilikami. Skozi cel čas je šlo 
vprašanje vojnih žrtev svojo pot na
zaj, k slabšem, in to ga je dovedlo v 
tako stanje, da je postalo nevzdržno. 
Nikakor ne moremo puščati vojnih žr
tev izven vsake zaščite, temveč je tre
ba zaščito regulirati v tem smislu, da 
bo pravična za vse, da bo nek temelj 
veljal za vsakega.

Želimo, da bi postala volja skoro 
resnica, da bi naša dolgotrajna borba 
zmagala in da bomo vsaj lahko rekli: 
Imamo sicer našim razmeram odgo
varjajoč, a vendar pravičen invalidski 
zakon.

Po kafešnem principy 
bi se najbolje rešilo?

Pri nas je vprašanje vojnih žrtev 
rešeno poi principu, ako je kdo potre
ben ali nepotreben? Glavno kar pozna 
naša zaščita je podpora, sne pa odškod
nina. Ako si siromašen dobiš podporo, 
ako pa nisi siromašen, ne dobiš pod
pore.

Za one, ki rabijo zdravljenje ali 
proteze, ima zakon tudi nekaj ugod
nosti, vse drugo pa je postranskega 
pomena in sploh ne prihaja v poštev.

Kaj koristi invalidu pogoj za spre
jem v službo, če pa ne dobi službe 
največkrat ravno za to, ker je inva
lid? Imeti pa mora enake pogoje.

Kaj mu koristi, če ima prednost za 
razne koncesije, če pa jih ne dobi, 
ali pa jih ne more prevzeti, ker nima 
gmotnih sredstev?

I inančnih ali gmotnih sredstev pa 
na podlagi zaščite ne more dobiti no
benih.

lako imajo po naši zaščiti skromno 
podporo samo siromašni, nesiromašni 
pa so pravzaprav sploh brez vsake 
ugodnosti. Pri reševanju invalidskega 
vprašanja bi se moralo pred vsem 
upoštevati neko moralno zaščito.

Invalida bi se moralo zaščititi v 
tem, kar on po svojem stanu potre
buje.

Invalidom kmetom bi bilo treba 
dati zemljišč, ugodnosti od državnih 
imetij in dobav, ter olajšavo davkov, 

j Invalidom obrtnikom izobrazbo, vpo- 
stavitev k samostojnosti.

Invalidom uradnikom možnost do
sege državnih, samoupravnih in drugih 
služb ter priznanje ugodnosti let in 
napredovanja.

Ostalim invalidom pa možnost do
sege različnih poklicev, ki bi se mora
li sploh zanje rezervirati.

Ustanoviti bi bilo treba invalidsko 
zadružništvo in splošnemu pokretu da-

I i razne ki ncesije ter prvenstvo, ki bi 
j se moralo strogo izvajati.

Na ta način bo dobil vsak stan med 
I invalidi svoj o popolno in pravo zašči- 
j to, ki bi razbremenila skrb za vojne 
j žrtve in odpravi! nezadovoljnost, 
j S samo malenkostno mesečno pod- 
! poro, ki je danes bistvo vsega vpra- 
j šanja vojnih žrtev, pa se ne more to 

nikdar zadovoljivo rešiti, ker je neza
dostna za eksistenco in se v toliki me
ri, da bi zadostovala, ne more nikdar 
povečati. Poleg tega pa jo imajo samo 
nekateri, drugi pa nimajo sploh nobe
ne zaščite. Primerna sredstva, ki se da
jejo v smislu današnje pedpore, na j bi 
se razdelila kot odškodnina vsem in
validom* od gotove nesposobnosti na
prej. To bi bila neka temeljna od
škodnina ali takozvana renta, ki je 
edino pravična, pa če bi bila še 'tako 
malenkostna. Zares nesposobni in siro
mašni pa naj bi imeli poleg temeljne 
odškodnine še podporo za preživlja
nje. Seveda bi se morala ta potreba 
drugače presoditi, ne pa samo po dav
ku. Treba bi bilo jemati v ozir, ako je 
dotični res nezmožen zaslužka, lako 

I res nima dela in dohodkov, ako je pri- 
j dobitno nesposoben, ali ako so kaki 
j drugi vzroki krivi siromašnosti.

Tako imajo 'urejene pokojnine ali 
i rente po drugih državah. V Nemčiji 

ima vsak svojo temeljno rento, če pa 
je potreben druge podpore ali oskrbe, 
mu jo nudi posebna zakonodaja.

Seveda vse to bi moralo veljali tudi 
za vdove, sirote itd.

Na ta način bi se vprašanje vojnih 
žrtev pravično reguliralo in bi vsak. 
kdor rabi kako zaščito, isto tudi v go
tovi meri in obliki dobil. Vojne žrtve 
bi bile eksistenčno podprte, zato pa bi 
se siromašnost zmanjšala tako, da jih 
ne bi bilo treba oskrbovati.

Tak princip bi moral služiti za pod
lago reševanju vprašanja vojnih žr
tev.

Končno je omeniti še to, da bi se 
morala temu principu primerno ure
diti tudi vsa administracija, ki ne bi 
smela poznati same prijave, počasno 
reševanje in nemožnosti pritožb in ob
novitev.

invalidi se poklonijo 
blagopokojnomu 
Viteškemu kralfu 

UedinfteSlu
Jugoslovenski narod si lajša tugo s 

tem, da trumoma poseča sveti kraj na 
Oplencu, kjer počiva naš Viteški 
kralj, da se mu pokloni in zahvali, da 
v tihih mislih prisostvuje Njegovemu 
počivališču in se ga spomni v goreči 
molitvi.

Tudi mi invalidi ne smemo izgubiti 
prilike, da ne bi potovali na Oplenac 
in bomo to storili kasneje polnoštevil
no, da obiščemo svojega Velikega do
brotnika, pokrovitelja in zaščitnika.

Pred bodočo plenarno sejo pa bodo 
to veliko dolžnost storili delegati Ob
lastnih odborov iz cele Jugoslavije, ki 
bodo dne 3. februarja t. 1. polnoštevil
no potovali na grob Blagopokojnoga 
Viteškega kralja Aleksandra I. Uedi- 
nitelja.

Nekdanji borci, vojni invalidi, bodo 
izvršili veliko dolžnost pietete Njemu, 
Največjemu borcu. Največji žrtvi 
zedinjenja, Očetu naše domovine Ju
goslavije.

V duhu bomo s svojimi delegati vsi 
drugi tovariši po prostrani naši drža
vi, ki si samo želimo, da bi se vroča 
želja, priti na grob Blagopokojnoga 
našega Dobrotnika in Zaščitnika, sle
hernemu od nas izpolnila.

Naši delegati bodo vzeli s seboj
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zemljo iz slavnih bojnih polj, iz sve
tih krajev jugoslovenske zgodovine, 
od sinjega Triglava do širokega Var
darja, jo pomešali v žari v znak brat
stva, nerazdružljivosti in edinstva ve
like, močne Jugoslavije, katero je On 
uedinil, za katero je živel in umrl. To 
združeno zemljo hočejo položiti poleg 
Njegovega groba. K Njegovemu ne
pozabnemu grobu hočejo pristopiti 
najzaslužnejši sinovi naroda, ki so ze
dinjeni v svoji edinstveni organiza
ciji, s katero so med prvimi sledili 
Njegovim velikim ciljem.

Ne bi mogli začeti dela, ki ga name
rava vršiti bodoči invalidski plenum 
v korist našim vojnim žrtvam, da se

ne bi najprej poklonili in zahvalili 
Onemu, ki je vedno, ob vsaki priliki 
dal za nas dobro, odločilno besedo in 
je vse, kar se je za nas storilo in se še 

; hoče storiti, Njegova dobrodušna vo
lja. — Vojni invalidi, nekdanji neu
strašeni borci bodo objokovali grob 
svojega Velikega voditelja in junaka, 
Njemu bodo potožili svojo notranjo 
bol in veliko izgubo.

In mi, ki bomo morali zaenkrat do
ma samo v duhu prisostvovati, naro
čamo svojim tovarišem delegatom, da 
naj počaste spomin in izrazijo misli v 
Njegovi bližini v imenu nas vseh. ju- 
goslovenskih vojnih žrtev.

Sklgp hlrsrođnm odbrane za žrWe.
Narodna odbrana je imela svoje 

plenarno zborovanje dne 29. dec. 1934 
v Zagrebu. Sprejela je več točk, kot 
sklep svojega plenuma, ki ga je spo
ročila na merodajna mesta.

Med drugim vsebuje njen sklep tu
di sledečo zahtevo:

»Narodna odbrana ugotavlja, da 
vojnim žrtvam ni niti še do danes za
gotovljeno ono življenje, kakor ga za
hteva nacionalna čast in duh pravič
nosti ter zahteva, da se ta vprašanja 
takoj in končnoveljavno rešijo v du
hu pravice in domovinskih interesov. 
Pri tem razume predvsem zaščito in
validov. vojnih dobrovoljcev 4n četni
kov.«

S to resolucijo bo vsekako podprta 
naša borba, ki jo vodimo sedaj že zo
pet štiri leta za spremembo sedanjega
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invalidskega zakona, ki je stanje voj
nih žrtev mesto zboljšal, še poslabšal. 
Zadoščenje nam je, da se nas spom
nijo razna društva, ker bi bili druga
če čisto osamljeni, kot glas v nebo vpi
jočih v puščavi. Na ta način more biti 
še manj dvoma, da naše vprašanje ni 
nujno in važno in da je naša akcija 
za čimprejšnjo spremembo invalid
skega zakona neodložljiva zadeva.

Vprašanje vojnih žrtev je vendar 
vprašanje celokupnega naroda, ki mo
ra iz sočutja in pietete skrbeti, da se 
uredi tako, kakor se spodobi.

Zato moramo biti hvaležni Narodni 
odbrani za skrb in pozornost za našo 
stvar in želimo, da bi nas tudi druga 
nacionalna in humanitarna društva 
tako podpirala v naši težki, a pravični 
akciji.

Francoski borci na grofeti
^raffe

Vso svojo veliko ljubezen in prija
teljstvo do jugoslovenskega naroda in 
spoštovanje napram njegovemu Veli
kemu voditelju, Blagopokojnemu Vi
teškemu kralju, so pokazali bivši 
francoski solunski borci, ki so ob no
vem letu v znatnem številu dospeli v 
Jugoslavijo na Oplenac.

Naš narod jih je od Rakeka pa do 
Oplenca sprejemal z navdušenjem in 
iskrenim prijateljstvom.

Ljubljanske bojevniške organizaci
je so poslale svoje delegate na mejo, 
na Rakek, da so jih sprejeli in po
zdravili. Poleg dveh tovarišev od Sre
dišnjega odbora udruženja vojnih in
validov iz Beograda, ki sta tudi do
spela semkaj, in sicer tov. Vojislava 
Kovačeviča in Dragoljuba Lješevića, 
so bili pri sprejemu na Rakeku člani 
našega Oblastnega odbora, tov. Štefe, 
Osana, Tomc in Mirtič, od ostalih bo
jevniških organizacij pa tov. profesor 
Prezelj, Prinčič, Škrbec in drugi.

Po 23. uri so dospeli francoski bor
ci, okoli 240 po številu, preko naše me
je, oduševljeno pozdravljeni od za
stopnikov oblasti, organizacij in od 
mnogoštevilnega naroda. — Gasilska 
godba iz Cerknice je zaigrala franco
sko himno, v imenu občine Rakek je 
pozdravil goste tamošnji župan gosp. 
Tavčar v slovenskem jeziku, v imenu 
naših bojevniških organizacij in na
šega naroda pa je imel francoski na
govor tov. prof. Prezelj.

Predsednik organizacije francoskih 
solunskih borcev, imenovane »Poillus 
d’Orient«, g. Marc Herraut, se je s to
plimi besedami zahvalil za prisrčen 
sprejem. Ob navdušenem vzklikanju 
Franciji in Jugoslaviji, so francoski 
tovariši skupno z našo delegacijo iz 
Ljubljane in Beograda, zasedli zopet 
vagone in ob pol 1 uri je vlak dospel 
na ljubljanski glavni kolodvor, kjer 
je čakala velika množica zastopnikov 
in ljudstva, četa vojaštva je prezen
tirala, vojaška godba je zaigrala fran
cosko himno, občinstvo je navdušeno 
vzklikalo, na to pa so izrazili pozdra
ve oficijelni zastopniki Dravske divi
zijske oblasti, mestne občine, banovi
ne; pozdravni nagovor pa je imel za
stopnik jugosl. dobrovoljcev. tovariš 
Jeras.

Predsednik g. Herraut se je zopet 
zahvalil za prisrčen sprejem, nakar so 
francoski borci odšli v ljubljanske ho
tele k počitku.

Zjutraj ob 9. so s posebnim vlakom 
nadaljevali pot v Beograd.

Na vseh večjih postajah jih je ob
činstvo pozdravljalo, okoli 13. ure pa

so dospeli v Zagreb, kjer jim je bil 
tudi prirejen impozantni sprejem. Po
leg drugih zastopnikov jih je pozdra
vil celokupni zagrebški Oblastni od
bor s predsednikom tov. Petrovičem 
na čelu.

Delegacija francoskih borcev je šla 
pred kolodvor na mesto, kjer je stalo 
mrtvo telo Blagopokojnoga Viteškega 
kralja, nato pa je posebni vlak nada
ljeval pot.

Okoli 21. ure so dospeli v Beograd.
Na peronu je bil zbran oficirski 

zbor, na čelu s starim komandantom, 
arm. generalom g. Vojislavom Tomi
čem, častna četa z zastavo in vojaško 
godbo, zastopniki rezervnih oficirjev, 
vojni invalidi, dobrovoljci, zastopniki 
udruženja francoskih dijakov v Jugo
slaviji, društva prijateljev Francije 
in raznih drugih društev. Pred kolo
dvorom je čakala francoske borce ve
lika množica ljudstva. Klonile so za
stave, godba je zaigrala Marseljezo in 
klici so zaorili, ko so izstopali Fran- 

; cozi s svojimi 87 zastavami, na kate
rih so bili črni flori. Sledili so pozdra- 

i vi predsednika Herrauta s predsedni
kom jugoslovenske sekcije »Fidaca« 
g. Stefanovičem, komandantom mesta 
g. generalom Tomičem, zastopnikom 

! glav. generalštaba generalom Kosi
čem in mnogimi ostalimi predstavniki. 
Pozdravni nagovor je imel g. Stefano
vič, v katerem je v imenu jugosloven- 
skih borcev želel dobrodošlico franco
skim tovarišem v naši prestolnici.

Odgovarjal je g. Herraut, da so hva
ležni za tako topel sprejem in bratski 
spomin na svoje tovariše iz solunske 
fronte. Njihova pot je čin vojaške dol
žnosti, ki jo hočejo izvršiti na grobu 
nesmrtnega heroja, Blagopokojnoga 
Nj. Vel. kralja Aleksandra. Bratski 
jugoslovenski narod naj bo uverjen v 
bratske spomine in trajno zvestobo ce
lega francoskega naroda, vernega za
veznika Jugoslavije. »Živela Jugosla
vija!«

Spremljani od tisočglave množice, 
so odšli na to francoski borci v hotele.

Zjutraj so se Francozi oddelili v dve 
skupini. Prva, s predsednikom Herrau- 
tom na čelu je na novega leta dan 
zgodaj zjutraj odšla na Avalo, da po
loži venec na grob neznanega junaka. 
Druga skupina pa se je takoj z vla
kom odpeljala do Mladenovca. Obe 
skupini so spremljali naši borci in pa 
predstavniki.

Ko je prva skupina prispela z av
tomobili iz Avale do Topole, sta se ob 
10. uri dopoldne zopet združili obe 
skupini in odšli v cerkev na Oplcncu.

Nastal je ganljiv prizor, ko se je 
86 zastav francoskih borcev, na čelu 
večje zastave, okoli katere je bil ovit 
red Jugoslovenske krone III. razreda, 
razvrstilo pred cerkvijo. Obdane so 
bile od naših starih borcev Šumadin- 
cev, katerim so se lesketala na prsih 
vsakovrstna odlikovanja.

Neka pariška radio-tvrdka je po
stavila pred vhodom in v kripti mi
krofone. Predsednik jugosloven. sek
cije »Poillus d’Orient« je v živih be
sedah naslikal cel prizor, ki ga je po
slušala tudi Francija.

Zastave so se postavile pred oltar, 
kjer je bila opravljena molitev.

Nato so odšli Francozi v kripto, kjer 
je imel najprej govor predsednik ju
gosl. sekcije »Fidaca« g. Stefanovič o 
zaslugah Velikega kralja in o velikem 
posetu Njegovih francoskih borcev.

Za njim je govoril g. Herraut. Na 
novega leta dan 1935 se je zbralo 250 
francoskih borcev iz solunske fronte, 
ki predstavljajo 400 združenih sekcij v 
Franciji in kolonijah, torej močno na
rodno zajednico.

Predsednik te delegacije, vojvoda 
jugoslovenske vojske, maršal Fran- 
chet d’Esperai je radi bolezni in sta
rosti zadržan priti, toda nas je napro
sil, da pozdravimo jugoslovenski na- 

I rod.
To misijo izvršujejo bivši vzhodni 

borci, ki prihajajo iz vseh francoskih 
krajev in Severne Afrike, izbrani iz 

! vseh slojev, bivši oficirji, podoficirji 
in vojaki. Pustili so svoje domove na 
novega leta dan, ki je v Franciji po
svečen družini in otrokom.

Vzhodni borci v Franciji utrjujejo 
s svojim delom, manifestacijami, pre
davanji in tiskom francosko-jugoslo- 
vensko prijateljstvo, ki je stvorjeno 
na bojnih poljanah solunske fronte.

Oni so prišli, ker so ves čas vojne 
cenili princa regenta Aleksandra, ki 
jih je še nadalje smatral za tovariše, 
ko je postal kralj Jugoslavije in vo
dil naprej misli svojega očeta, kralja 
Petra, prijatelja Francije.

Leta 1929, ko je kralj Aleksander I. 
sprejel na svojem kraljevskem Dvoru 
300 vzhodnih borcev in ko je zagledal 
znake njihove federacije, je zaprosi) za 
enega, da ga dene na svoja prsa. Tako 
je posta! prvi častni član.

Ko je letos prišel v Francijo, je na
meraval takoj po izkrcanju v Marseju 
položiti venec na spomenik padlim vz
hodnim borcem, a je bila ta pobožna 
misel preprečena z brutalnim zadanjem 
smrti. Bivši borci žele odgovoriti na ta 
kraljevi poset. Prišli so, da danes polo
že na njegov grob zlato palmo, kot do
stojni spomin na skupne vojne doživlja
je, in da poklonijo svoje zastave, katere 
je On odlikoval, da izroče poslednje

spoštovanje svojemu bratu po orožju, 
katerega smrt je tako boleča

V Franciji je običaj, da na današnji 
dan želimo vse najbolje vsem onim, ka
tere imamo radi. Vemo, da se po trplje
nju in bolečinah pojavi prava sreča. Ra
di tega bivši vzhodni borci želimo Kra
ljevi Družini in jugoslovenskemu naro
du, po dneh žalosti leto sreče in blago
stanja.

Pred cerkvijo na Oplencu je pozdra
vil goste v imenu Šumadincev prof. Ba- 
kič.

Med potjo nazaj so Francozi prire
dili velike ovacije Nj. Vel. kraljici Ma
riji. Nj. Vel. kralju Petru II.. Nj. Vis. 
princezi Olgi in princema, ki so se pe
ljali na Oplenac.

Dne 2. januarja so francoski borci 
obiskali v Beogradu francosko vojaško 
pokopališče kjer so položili na spomenik 
krasen venec. Venec je položila tudi ju
goslovanska sekcija »Fidaca«.

Govorila sta gg. Stefanovič in Her
raut.

Na to so bili Francozi toplo sprejeti 
v francoskem klubu, kjer jim je bil tudi 
pripravljen obed. Popoldne so se poklo
nili z vsemi svojimi zastavami pred 
spomenikom zahvalnosti Franciji na 
Kalemegdanu, nato pa so odkorakali po 
Beogradu do starega Dvora, pozdrav
ljam od mnogobrojnega občinstva.

V starem Dvoru jih je ob 4. uri po
poldne sprejel Nj. Visočanstvo knez na
mestnik, katerega so ob Njegovem pri
hodu frenetično pozdravili: Živio knez 
Namestnik!

Nj. Vis. knez Pavel se je z vsakim 
posameznim francoskim borcem nekoli
ko razgovarjal, nato se je vsem zahva
lil, da so prišli počastit spomin na Bla
gopokojnoga Viteškega kralja želeč, da 
bi odnesli od nas najlepše spomine in 
utise našega skupnega prijateljstva.

Na to je sprejel francoske borce 
predsednik vlade g. Jevtič, jih toplo po
zdravil ter jim izrazil naše simpatije ter 
prijateljstvo enako tudi minister voj
ske in mornarice g. Ži vkovič.

Zvečer so jim napravile svečan ban
ket bojevniške organizacije in ob 11.20 
so Francozi odpotovali proti Zagrebu. 
Tam so bili celo naslednje dopoldne, 
srčno sprejeti in vodeni na ogled Za
greba.

Popoldne ob 3. uri so dospeli v Ljub- 
! ijano, kjer jih je čakala množica zastop- 
I nikov, društev in občinstva. Dolga po

vorka je šla v mesto pred Napoleonov 
spomenik, kjer se je vršila komemora
cija na čast padlim francoskim vojakom, 
častna četa je oddala palbo, položenih 
je bilo več vencev, nato je povorka kre- 

I nila zopet na kolodvor, pozdravljana od 
! občinstva in ob 5. uri popoldne so Fran- 

cozi nadaljevali pot proti Rakeku.
Od naše meje so poslali zahvalne in 

pozdravne brzojavke na razna mesta.

Porocia !i obrniti ifb^ov
Letošnji občni zbori so se začeli dne 

6. januarja t. 1. Na kratko bomo prina
šali poročila po zapisnikih, da bodo na
ši čitatelji vedeli o delovanju naših or
ganizacij in gibanju naših članov.

V Celju je bil občni zbor v Narod- 
j nem domu ob 9. uri. Kakor je tam obi- 
j čajno, je bil tudi letos dobro obiskan. 
: Predsednik tov. major Orel je po otvo- 
; ritvi pozdravil navzoče in predlagal 
i brzojavke: g. dr. Dragu Marušiču, mi- 
! nistru soc. pol. in nar. zdravja ter tov. 

Božidaru Nediču, predsedniku Sred. od
bora v Beogradu.

Pozdravil je navzoče zastopnike ko
mandanta mesta podpolk. g. Stanojlovi- 
ča, župana g. Žnidariča in delegata tov. 
Štefeta.

S primernim nagovorom je obudil 
našo bol za Blagopokojnim našim Naj
višjim zaščitnikom Viteškim kraljem in 
ponovil besede, ki jih je Njegovo Veli
čanstvo zadnjič pred svojo smrtjo izra
zilo za naše pravice.

Pozval je navzoče, da so ostali in 
zaklicali trikrat »Slava«! Nato je po
udaril razveseljivo dejstvo, da imamo 
v Njegovem nasledniku Njegovem Ve
ličanstvu kralju Petru svojega drugega 
Najvišjega pokrovitelja, ki je blagovo
lil pred kratkim isto prevzeti nad na
šim udruženjem.

Navzoči so zaklicali: Živel naš kralj 
Peter II.

Za predsednika občnega zbora je bil 
izvoljen tov. Štefe, ki je pozdravil zbor

v imenu vseh vojnih žrtev Dravske ba
novine.

Pozval je navzoče, da so’ zaklicali 
vsem padlim in umrlim trikrat: »Sla
va«!

K poročilu je najprej predsednik tov. 
Orel razložil, da je odbor razmotrival 
o raznih prošnjah predvsem za pod
poro. Približno 70% jih je rešil ugodno, 
upošteval je predvsem potrebne in ta
ke, ki še niso bili deležni.

Odbor se je prizadeval glede zbolj
šanja invalidskega zakona, veliko skrbi 
pa je posvetil vprašanju zaposlitve in
validov. Navajal je nekatere slučaje in 
poudaril, da odbor ne bo odnehal, do
kler ne doseže boljših rezultatov.

Iz poročila tajnika tov. Kovača po
snemamo, da je imel odbor vsak mesec 
2 seji, da je deloval posebni odsek za 
tombolo, da se je prizadevalo spraviti 
invalide v službe n. pr. k mestnim ben
cinskim črpalkam, da bi se kupilo zem
ljišče Teharske občine, da bi invalidi 
dobili nekatere trafike, reševale pa so 
se razne prošnje za podpore i. t. d. Za 
manifestacijski zbor, ki se je vršil v Ce
lju, je dobil odbor priznanje za vse pri
prave. Poročal je o poteku tega zbora 
o žalnih prireditvah za Blagopokojnim 
Viteškim kraljem in končno o številu 
spisov, članov in umrlih članov.

Podal je tudi blagajniško poročilOt 
nadzorni odbor pa je predlagal absolu- 
torij.

Kot posebno točko je prečital tov. 
Kovač spomenico na g. ministrskega
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predsednika, katero je obč. zbor spre
jel. Spomenica vsebuje na kratko, da 
je vzbudila izjava g. min. predsednika, 
da se mora zasigurati vsem državlja
nom brez razlike brezhibno izvajanje 
zakonov veselost med voj. žrtvami, da 
bodo invalidska sodišča tudi pravično 
izvajala invalidski zakon in ne bodo 
vpoštevala kazni za nazaj, ter da zakon 
ne more nikoli vplivati za nazaj na že 
pridobljene pravice. Dalje navaja spo
menica posamezne slučaje in apel, da 
ne smejo invalidi izgubljati pravic radi 
malenkostnih starih kazni, ali vdove z 
nezakonskimi otroci radi nemoralnosti.

Ministrstvo soc. politike in nar. 
zdravja noče predlagati ponovnega so
jenja, ako gre v korist prizadetega in
valida, pač pa samo ako gre v njegovo 
škodo, t. j. izgubo pravic, da mora biti 
v tem oziru smisel § 75 inv. zakona po
polnoma drugačna.

Končno prosi spomenica, da g. min. 
predsednik izda nujno potrebne odred
be proti takim krivicam.

Delegat tov. Štete je poudarjal, ko
liko občnih zborov so imele naše orga
nizacije in celotno udruženje, koliko na
pora je bilo v 15 letih in kakšni so vzro
ki, da se to važno soc. vprašanje ni do
slej rešilo. To vprašanje se ne da popol
noma rešiti a vedar bolje, kar dokazuje 
pokret v drugih državah, n. pr. v Franci
ji in v Nemčiji, ki so ga rešile v marsi
čem bolj napredno. Odvisno je od gosp. 
in notranjih razmer. Me vojne žrtve se 
nismo politično udejstvovale, ostale 
smo nadstrankarska enota, zedinjena v 
jugoslovanskem invalidskem udruženju. 
Mogoče bi po strankarski poti kaj več 
dosegli, a to bi bilo le začasno, po nad
strankarski poti pa smo obdržali svoj 
ugled. Z močno organizacijo moramo 
več doseči, zato smo naše vrste ojačili 
ter se združili z ostalimi borci v skupno 
fronto. Nam ni za kakšna mesta ali ko- 
ritarstvo, pač pa, da dosežemo pravič
no rešitev invalidskega in bojevniškega 
vprašanja in da bo položaj našega na
roda boljši. To je bojevniški program.

Naše udruženje se hoče okrepiti po 
novih pravilih, katere pripravlja. Raz- 
motriva se glede njegove razdelitve in je 
upati, da bo prva plenarna seja to re
šila.

Glede invalidskega zakona se po 
spremembi vlade še ni nič spremenilo. 
Načrt je že davno gotov, zanj so se za
vzeli poslanci in naše udruženje, toda 
kljub obljubam pristojnih ministrov se 
to vprašanje še ni rešilo. Glavna ovira 
je finančna stran, mi pa smo že večkrat 
povdarili, da nam gre tudi za druge vr
ste zaščite. Za službe stoji vedno proti 
nam ovira in če smo še tako protesti
rali, se ni dosti zboljšalo, ker se je za
kon na različne strani obračal.

Središnji odbor je napravil vse ko
rake in jih še bo in če bodo kompetentni 
gospodje obdržali besedo, moramo priti 
do tako težko pričakovanih sprememb.

Letos se bo vršil v Beogradu inva
lidski kongres ob otvoritvi novega in
validskega doma. Če še ne bo do takrat 
naše vprašanje rešeno, bo moral kon
gres napraviti temeljito akcijo.

Stanje invalidskih organizacij se ni 
poslabšalo, v dravski banovini je na 
isti stopnji kot lani, med krajevnimi or
ganizacijami pa prednjači še vedno 
celjska, kar naj ji bo v čast. Zaključil je 
z besedami: »V slogi je moč«.

Na to je bil izvoljen odbor in sicer: 
predsednik tov. Orel, odborniki: Kovač, 
Fröhlich, Oset, Zidarič; namestniki tov.: 
Dojer, Kuhar, Žlender; nadzorni odbor: 
tov. šoštarec, Likar in Videtič; namest
nika tov. Ribič in Hudoklin.

Tov. Orel se je zahvalil in obljubil, 
da bo vse delo odbora edino za člane, 
da bo gledal kolikor mogoče na podpo
ro, če se bo event. posrečilo kupiti svet 
in postaviti svoje barake za invalide, da 
bo narod videl, kako se jim danes godi. 
Vidi se, koliko znanih fantov domačih 
Polkov mora danes prosjačiti. Kdor naj
več zasluži, mora imeti največ potrplje
nja, tega pa naj bo enkrat že konec.

Tov. Babič je predlagal, da naj fi
nančna direkcija določi en dan, kdaj bo
do invalidnine na pošti, pa naj si bo 15. 
nli 30 tega, samo da oddaljenim ne bo 
tj"eba po večkrat zastonj hoditi.

Končno se je oglasil podpolkovnik
Stanojlovič, ki je rekel:
Kot odposlanec komandanta mesta 

moram izraziti priznanje odboru in do
stojnemu vodstvu današnjega zbora. —

j Oblastni odposlanec je navedel stvar,
! katero morate imeti na vidiku, rešenje 

pa je odvisno v prvi vrsti od vas sa
mih, na drugi strani bodite uverjeni, da 
je bilo vaše vprašanje vedno prva skrb 
najkompetentnejših. Sedaj smo v težkih 
razmerah in v velikih tugah nad izgubo 
našega herojskega Blagopokojnoga kra
lja, toda bodite prepričani, da je skrb 
za one, ki so dali največ za domovino, 
ostala v sigurnih rokah in da bodo ved
no oskrbljeni v mejah, kakor je največ 
mogoče.

S pritrjevanjem je bil ta občni zbor 
zaključen.

Ptuj. Občni zbor krajevne organiza
cije je bil dne 6. januarja t. 1. ob 9. uri 
v garderobi realne gimnazije. Tov. So- 
ko je ob otvoritvi pozdravil došlo član
stvo in delegata tov. Tomca iz Ljublja
ne. — Tov. Tomc je bil izvoljen za vod
stvo občnega zbora.

Tov. Soko se je spomnil Blagopokoj
noga Viteškega kralja Aleksandra I.,

! navzoči so vstali in zaklicali Slava mu!
Spomnil je tudi, da je med letom za- 

j pustil naše vrste tov. Anžel iz Žabjeka,
1 ki so mu navzoči tudi zaklicali Slava!

Tov. Tomc je prevzel vodstvo zbora, 
se zahvalil in pozdravil v imenu Oblast, 
odbora, nato je prešel na daljni dnevni 
red.

Za upravo je poročal t ov. Senčar, 
da so bile 4 redne, 3 izredne in 1 kome- 
morativna seja. Odbor je nameraval 
prirediti tombolo, pa jo je oblast zavr
nila. Radi tega ni bilo mogoče nuditi 
nobenih podpor in obdariti za Božič vse 
one, ki so prosili, če bi od Oblast, od
bora ne prejel denarja, bi sploh ne mo
gel dati nobene podpore, tako pa je bilo 
vendar obdarovanih 26 oseb.

Dela je bilo dovolj, saj zapisnik iz
kazuje 281 opravilnih številk, treba pa 
je bilo dostikrat osebno intervenirati pri 
sreskem načelstvu, zemljiški knjigi, ka
tastrski in davčni upravi. Odbor je in 
bo še radevolje opravljal delo, če se bo 
članstvo brigalo za svojo organizacijo, 
drugače pa bo moral tudi odbor popu
stiti. Blagajna izkazuje pasiva. Nadzor
ni odbor je predlagal in sprejet je bil 
absolutorij.

Pri volitvah so člani soglasno pred
lagali stari odbor, ki je bil izvoljen.

Tov. Tomc je natanko poročal o 
raznih zadevah. Najprvo je razložil bor
bo za invalidski zakon, za kar se je 
članstvo najbolj zanimalo, nato glede 
izplačila zaostankov, izplačila odkupnin, 
o težkočah za sredstva protezne delav- 

; niče in splošno glede podaljševanja že- 
i lezniških legitimacij, objav za brezplač

no vožnjo itd. Končno pa je imel obširni 
j bodrilni govor za našo organizacijo, ker 
i le z organiziranjem in medsebojnim so

delovanjem bomo prišli k ciljem, kakr
šne je pojasnil v borbi za spremembe 
zakona in naših pravic.

Pri slučajnostih je bilo mnogo oseb
nih informacij v različnih zadevah.

Tov. Soko je v imenu odbora želel 
na svidenje drugo leto v večjem številu.

V Selcih nad Škofjo Loko je bil obč. 
zbor v Krekovem domu dne 6. januarja 
t. 1. ob 11. uri. Predsednik tov. Tušek se 
je najprej spomnil žalostnega dogodka 
in izgube Njeg. Velič. Blagopokojnega 
kralja. V znak sožalja je zbor vstal in 
zaklical Slava, novemu kralju Nj. Vel. 
Petru II. pa je izrazil zbor neomajno 
zvestobo in zahvalo za Najvišje pokro
viteljstvo. Tajnik tov. Srebrnjak je po
ročal, da šteje organizacija 51 članov in 
članic, ena članica je med letom umrla. 
Odbor je imel 8 sej, med njimi žalno se
jo in se je vdeležil vseh krajevnih žal
nih opravil za Blagopok. Nj. Vel. kra
ljem. Spisov je bilo 90, poleg tega pa 
mnogo drugega opravila. Pribitek je v 
hranilnici.

Tov. Benedik je kot delegat poročal 
o zakonu, v čem naj bi se zboljšal, zlasti 
pa o davčnem cenzusu. Poročal je, ka
ko se bodo izplačevale zaostale inva
lidnine, o težavah, ki jih ima Oblastni 
odbor glede koncesij in vseh vprašanjih 
sploh.

Izvoljen je bil odbor, in s. tov. Tu
šek, Markelj, Srebrnjak, Pirc. Veber; 
namestniki: tov. Gartner, Berce, Žu
mer Marija. Nadzorni odbor: tov. Ko
vač, Dolenc, Berce Lucija; namestn.: 
Prevc in Zupanc. Zbor je zahteval, da 
naj se organizacija zavzame za one voj
ne žrtve, ki jim invalidnina ni prizna
na, da bodo imeli vsaj neke vrste mo
ralno zaščito.

Občni zbor v Velikih Laščah se je
vršil ob štiri petinski udeležbi dne 6. ja
nuarja t. 1. ob 10. uri v gostilni Vatikan. 
Prisostvoval je odposlanec O. O. tov. 
Zore, ki je tudi zbor vodil. Predsednik 
tov. Prijatelj je podal poročilo uprave 
in omenil, da se je kljub njegovi odsot
nosti vrišlo delo v redu, ker je tudi on 
sam o počitnicah delal za članstvo. Taj
niške posle je vršil tov. Tomc Jernej, 
ki pa je bil premeščen. Prejetih je bilo 
53, odposlanih pa 38 dopisov. Izvoljen 
je odbor i. s. tov. Prijatelj, Brejc, Praz
nik Ivan in Franc, Škulj Janez in Alojz, 
Petrič, Babič, Zadnik.

Delegat tov. Zore se je najprej 
spomnil Blagopokojnega Viteškega kra
lja, kateremu so navzoči zaklicali tri
kratni Slava! in vseh umrlih vojnih žr
tev, ki so jim tudi zaklicali Slava! Na
šemu novemu Najvišjemu pokrovitelju, 
Nj. Vel. kralju Petru II. pa je zbor za
klical Živel! Glavni delegatov govor se 
je tikal dela O. O. in zboljšanja invalid
skega zakona in kolikor nam je znan 
načrt. Imenovanje g. dr. Marušiča za 
ministra soc. politike in narod, zdravja 
nam daje velik up, da pridemo do svo
jih pravic. Pojasnjeval je o železniških 
legitimacijah, kdaj bodo izplačane zao
stale invalidnine in apeliral na tovariše, 
da naj vrše svoje dolžnosti napram or
ganizaciji, da bo mogla tudi ona svoje 
doseči. Zbor je apeliral, da se je treba 
zavzeti za predsednika tov. Prijatelja, 
da pride zopet v službo v Vel. Lašče, 
da bo vodil organizacijo in pomagal čla
nom, kakor je to preje vršil.

V Novem mestu se je tudi vršil obč. 
zbor dne 6. januarja t. 1. ob 10. uri v 
Sokolskem domu. Podrobnejšega poro
čila ni, najbrže je potekel običajno brez 
kakih posebnosti.

Izvoljen je sledeči odbor: predsed
nik tov. Robas, tajnik tov. Adam, bla
gajnik tov. Lukman; odborniki: tov.: 
Penca in Pirc Kati, namestniki: tov.: 
Osterman, Dular in Mišjak. Nadzorni 
odbor: tov. Koncilja, Murn in Zupančič; 
namestnika: tov. Rifelj in Tekstar.

Večina invalidov še ni poslala svojih 
železniških legitimacij za trikratno po
lovično vožnjo v podaljšanje za 1. 1935. 
Na občnih zborih je bilo opaziti celo, da 
nekateri niti ne vedo, da je treba želez
niške legitimacije vsako leto podaljšati. 
Drugi zopet mislijo, ako niso polovičnih 
voženj izrabili za prejšnja leta, da jim 
veljajo za nazaj, dokler jih ne izrabijo. 
To pa ni tako. Ako kdo svoje pravice 
za prejšnje leto ni izrabil, t. j., da se ni 
nikamor peljal, ali pa da se ni trikrat na 
leto peljal, mu vseeno vse tri ugodnosti 
zapadejo, ko mine koledarsko leto. Ob 
vsakem začetku leta je treba železniške 
legitimacije podaljšati.

Zadnjič smo poročali, da je ministr
stvo za promet izdalo novo odredbo 
glede podaljševanja invalidskih železni
ških legitimacij, zlasti na pritožbo naše- 

! ga Središnjega odbora, ker se ne nudi 
: proste vožnje na uradni poziv onim in

validom, ki sploh nimajo železniških le
gitimacij, da bi se poleg objav legitimi
rali, kakor je bilo izrecno predpisano. 
N. pr. pripada prosta vožnja invalidu 
bolniku, ali tistemu, ki je vzel odkupni
no, legitimacija za trikratno privatno 
vožnjo pa mu ne pripada. Dotični niso 
mogli niti na poziv potovati z objavami, 
ker niso imeli železniških legitimacj.

Nova odredba mnistrstva za promet 
pa je to uredila tako, da dotični, ki ni
majo železniških legitimacij, ali ki jim 
ne pripadajo, dobe pri sreskem načel
stvu najprvo na svoji objavi s ka
tero so pozvani k ortopediranju, k

Pomožno osobje v kantinah.
Čl. 19.

Pri večjih kantinah, kjer je po
trebno, lahko zakupnik po odobrenju 
pristojnega starešine drži pomožno 
osobje za opravljanje dela.

Vse osebe, ki se nahajajo kot po
možno osobje pri zakupniku, morajo 
imeti sledeče dokumente:

a) zdravniško spričevalo;
b) spričevalo o vedenju in politični 

pripadnosti;
c) legitimacijo občinske ali policij

ske oblasti s fotografijo in
č) spričevalo o državijanstau.

PROŠNJA KRAJEVNIM ODBOROM 
IN ČLANSTVU.

Vojni invalid je že poročal o nesreči, 
ki se je pripetila lani vojnemu invalidu 
Bregantu Martinu iz Krasinvrha 27, ob
čina Škocijan pri Mokronogu, da mu je 
plaz utrganega hriba popolnoma zasul 
hišo z vsem pohištvom in delavnim 
orodjem in da je rešil komaj minuto po
prej življenje sebi in družini.

Sedaj bi rad zgradil za silo nazaj hi
šo, za to zbira milodare.

Na njegovo prošnjo priporoča Obla
stni odbor, ako bi vsak naš član in čla
nica pri svojem Krajevnem odboru dar 
roval prizadetemu invalidu po 1 Din.

Krajevni odbori naj pošljejo zbirke 
Oblastnemu odboru, da jih izroči inva
lidu Bregantu.

RAZPIS LICITACIJE ZA KANTINO 
V MARIBORU.

Pri štabu komande 45. pešpolka v 
Mariboru se vrši dne 20. februarja 1935 
ob 11. uri dopoldne ofertalna licitacija 
za zakup kantine v kasarni »Viteškega 
kralja Aleksandra I. Zedinitelja« v Ma
riboru (Melje), in sicer za čas od 1. apri
la 1935 do 31. marca 1936. Pogoji se 
lahko vpogledajo vsak dan v pisarni 
štaba komande 45. pešpolka od 8. do 
12 in od 16. do 18. ure.

Kavcijo za zakup je položiti pri bla
gajni komande 45. najkasneje do dneva 
licitacije ob 10. uri dopoldne v gotovini 
ali vrednostnih papirjih. Kavcija znaša 
650 Din.

Pravico prisostvovati imajo vojni in
validi priznani po invalidskem zakonu 
iz leta 1929.

Pismene ponudbe morajo biti taksi
rane napram visokosti ponuđene cene 
po t. p. 45. zakona o taksah, zapečatene 
v kuverti z napisom »Ponudba za za
kup kantine v kasarni Viteškega kra
lja Aleksandra I. Zedinitelja v Maribo
ru«.

Iz pisarne štaba 45. pešpolka v Ma
riboru.

Br. 415 dne 14. januarja 1935.

Pojasnilo glede železniških legitimacij

Pravilnik © zakupu kantin
(Nadaljevanje.)

zdravljenju ali nadpregledu, potrdilo o 
svoji identiteti, nato pa se lahko vozijo 
brezplačno brez železniških legitimacij.

V dotični novi odredbi je tudi reče
no, da se vse železniške legitimacije za 
podaljašnje izročajo ministrstvu social
ne politike in narodnega zdravja, da jih 
odstopi potem v podaljšanje. Za nas bi 
bilo to zelo neprikladno, ker bi se v mi
nistrstvu zbiralo toliko legitimacij, da 
ne bi bilo upati kmalu na podaljšanje.

Zato je najprikladneje, kakor se še 
vedno postopa, da podaljšanje naše in
validske železniške legitimacije še ved
no kar direktno Dravska finančna di
rekcija v Ljubljani.

Legitimacije zbirajo naši Krajevni 
odbori in jih skupno pošiljajo v podalj
šanje.

Krajevni odbori naj legitimacije po
šiljajo 'kar direktno Dravski finančni 
direkciji, ne pa preko Oblastnega 
odbora. Letos je veliko železniških legi
timacij poteklo, ker je ravno 5 let, od
kar so bile invalidom prvič izdane. Opo
zarjamo, da vsaka železniška legitima
cija velja le pet let, potem pa je treba 
nove. Baje se bodo nove izdajale za na- 

! prej za 10 let.
Komur je legitimacija postala neve- 

Iljavna, naj izroči sliko in 10 Din, da 
dobi novo. Za nove legitimacije traja 
postopanje bolj dolgo kot za podaljša
nje, ker dostavlja finančna direkcija na
ročila Direkciji državnih železnic, ker 
le ona izdaja legitimacije za vožnjo.

Povračilo škode.
Čl. 20.

1. Sprejeti lokali, pohištvo in in
ventar se mora od strani zakupnika 
držati v takem stanju, v kakršnem so 
mm po spisku odda, v istem stanju se 
mora po prenehanju pogodbe vrniti. 
Ako bi se kakorkoli pokvarilo po kriv
di zakupnika, ali njegovega pomožne
ga osobja, je zakupnik dolžan popra
viti na svoje stroške, v nasprotnem 
slučaju pa plačati škodo, ki jo oceni 
komisija. To komisijo odreja stareši
na, ki je zaključil pogodbo. Ako za
kupnik ne pristane prostovoljno na



Stran 4. »VOJNI INVALID«

popravilo, ali zamenjavo, se to izvr
ši na račun njegove kavcije. V koli
kor bi ne bilo kritja iz kavcije, se raz
lika iztirja sodnim potom iz njegove 
imovine.

2. Samo one poškodbe, ki bi nasta
le na najetih lokalih vsled elemen
tarnih nezgod (strele, potresa, poplave 
itd.) se popravljajo na državne stro
ške.
Plačevanje najemnine, razsvetljave, 
vode, ometanja, smetarja itd. in kon
troliranje pravilnega in rednega pla

čevanja zakupa.
Čl. 21.

Zakupnino mora zakupnik plačeva
ti za mesec dni naprej, najkasneje do 
15. v dotičnem mesecu, pri blagajni 
označeni v pogodbi.

Komanda — ustanova, pri katere 
blagajni je določeno plačevanje za
kupnine, je dolžna o tem voditi raču
ne, in v slučaju, ako zakupnina za 'te
koči mesec ni plačana do 15. v istem 
mesecu, takoj opomniti zakupnika na 
plačilo dolžne zakupnine.

Pri detaševanih edinicah, pošilja 
zakupnik denar pristojni blagajni po
tom čekovnih položnic, priznanice (ku
poni) pa mu služijo, kot dokaz o pla
čilu, vendar pa. je dolžan iste pokazati 
pristojnemu starešini kot izkaz, da iz
vršuje pogodbo.

Za luč, vodo, ometanje dimnikov, 
odvajanje smeti itd. regulira plačeva
nje starešina, ki je sklenil pogodbo 
eddvojeno od zakupnine.

Čl. 22.
a) Vsa plačana zakupnina za za

kupe, ki se nanašajo na 'la pravilnik 
se pošilja Ministrstvu vojske in mor
narice po načinu, kakor je predpisa
no po toč. 1 čl. 274 pravilnika o raču
novodstveno blagajniški službi t. j. 
administrativni organi III. stopnje do
stavljajo vse dohodke administrativ
nim organom II. stopnje, kateri po
tem zbrane od vseh podrejenih admi
nistrativnih organov dostavljajo admi
nistrativnemu organu I. stopnje.

b) Admin. organi I. stopnje, kakor 
tudi admin. organi II. in III. stopnje, 
kateri so pri neposrednem odpremlja- 
nju pri min. voj. in mornarice poši
ljajo take dohodke skupno z ostalimi 
državnimi dohodki glavni blagajni 
min. voj. in mornar, (na ček. račun št. 
50103) z aktom (obr. 40) najkasneje 
do 20. v mesecu za pretekli mesec.

c) Vsi admin. organi, ki pošiljajo 
dohodke od zakupov po- tem pravilni
ku min. vojske in mornarice za glav
no blagajno, dostavljajo istočasno 
spisek vseh oseb, od katerih je bila 
plačana zakupnina.

č) Spiski se imajo sestavljati po 
obraz, ba tega pravilnikia.

d) K or 11 r ol no -b u dž e tn i oddelek za
drži po prejemu dohodkov akt radi 
knjiženja, poimenski spisek o dohod
kih od zgradb, kantin itd. pa po tem 
pravilniku dostavlja inženirsiko-teh- 
ničnem oddelku s podatki o izvršenem 
prejemu in knjižen jul dotičnih vsot.

c) Zaključne račune sestavlja na 
koncu vsakega budžet, leta kontrolno- 
budžetski oddelek min. voj. in mora.

f) V spiske morajo priti tudi oni 
zakupniki, ki iz kateregakoli vzroka 
niso pravočasno plačali zakupnine 
za dotični mesec, a bi jo morali. Rub
rika . »plačano« ostane v tem slučaju 
prazna v rubrik »pripomba« pa se na
vede vzrok; zakaj zakupnina za dotič
ni mesec ni plačana. Ravnotako mora 
priti v spisek vojno-državna imovina, 
ki iz kateregakoli vzroka ni oddana 
pod zakup ter je za isto treba v pri
pombi navesti vzrok.

g) Iniženirsko-tehnični oddelek pre- 
kontrolira po prejemu teh spiskov od 
k on t r olno>-bu d že ts k e ga. oddelka, ako je 
od strani istega potrjen prejem denar
ja, ako so poimensko unešeni plačni
ki in zneski v evidenčni kontrolnik 
štev. 8.

h) Pristojni starešine kontrolirajo 
od časa do časa kontrolnik, ki se vo
di po obrazcu 8 tega pravilnika in s 
svojimi podpisi overujejo točnost pla
čevanja in pošiljanja denarja. Kjer bi 
se našla netočnost ali nepravilnost ali 
ae ne bi postopalo po tem pravilniku, 
morajo starešine takoj pod vzeti zako
nite korake proti odgovornim računo- 
polagalcem in naredbodavcem radi za
ščite državnih interesov in

i) ako pristojni starešina, ki je 
sklenil pogodbo ni pravilno ali sploh

ni postopal, nosi sam materijalno in 
moralno odgovornost in se od njega 
iztirja napravljena škoda, v kolikor za 
njo po zakonu niso odgovorne druge 
osebe.

Vodenje kontrolnika.
Čl. 23.

Kontrolnike morajo vodili: Koman
de, 'armijskih oblasti in vsi ostali pri- 
sfojni starešine in komande izven ar- 
mijskega sestava, vsak za zakupe v 
svojem področju.

Inž. tehn. oddelek min. voj. in mor
narice vodi obči kontrolnik za vse za
kupe radi evidence o pravilnem in 
rednem plačevanju zakupnine.

Kontrolnik se vodi po obr. 8 tega , 
pravilnika.

Novi kontrolniki vseh zakupov pil 
komandah in ustanovah imajo biti 
vpeljani najkasneje do 10. aprila vsa
kega leta, prepisi teh kontrolnikov pa 
se imajo dostaviti min. vojn. in mor
narice inž. tehn. oddelku najkasneje 
do 1. maja vsakega leta.

Izvzeniši za leto 1934 se morajo ti 
pravilniki vpeljati najkasneje 30 dni 
po uveljavljenju tega pravilnika, pre- i 
piši pa dostaviti min. voj. in mornar, 
inž. tehn. oddelku najkasneje. 40 dni i 
po uveljavljenju tega pravilnika.

(Dalje prihodnjič.)

Hale gl
Prijave naročnikov. Krajevne odbore 

opozarjamo, da naj takoj po posameznih 
občnih zborih prijavijo upravi našega 
lista vse spremembe naslovov kakor tu
di prijave in odjave naročnikov, ker se 
morajo naslovi poprej pripraviti, ne pa 
zadnje dni, ko je z ekspedicijo lista 
mnogo posla.

Sprememba pravil udruženja. Obla
stni odbor je dobil načrt novih pravil 
udruženja vojnih invalidov. Pravila pri
dejo na dnevni red te plenarne seje, ki 
bo dne 4., 5. in 6. februarja t. 1. v Beo- 

I gradu. Oblastni odbor je načrt po svoje 
predelal. Glede Krajevnih odborov ni 
posebnih bistvenih sprememb. Naša de- 

I legata bosta stavila vsekakor naše za
htevke pri spremembah. Ako bo plenum 
načrt definitivno ugotovil in se zanj ze
dinil, bo načrt predložen prihodnjemu 
kongresu v odobritev. Vsekakor ga bo
mo tudi Krajevnim odborom prej pojas
nili.

Za zaostale invalidnine je kredit pri 
Dravski finančni direkciji že otvorjen. 
Ker smo pričakovali, da bodo koncem 
januarja t. 1. vsekakor izplačane kot 

; n. pr. lani, je predsednik tov. Štefe zo
pet tozadevno interveniral. Zvedel pa 
je, da so nastale težkoče in se je stvar 

! nekoliko zavlekla. Vsekakor bo pred
sednik o priliki plenarne seje tudi v Beo- 

: gradu interveniral, da se čimprej po 
I otvorjenem kreditu dobi možnost iz

plačila. Likvidacija je baje že priprav- 
; Ijena.

Širši središnji odbor v Beogradu
i ima 3., 4. in 5. februarja t. 1. sejo v dvo- 
■ rani doma invalidskega fonda »Sveti 
j Džordže«. Začetek bo 3. februarja t. 1. 
i ob 9. uri dopoldne.

Na dnevnem redu je; 1. Poročilo o 
delu Središnjega odbora za preteklih 6 
mesecev. 2. Poročilo nadzornega odbo
ra. 3. Spremembe in izpopolnitve inva
lidskega zakona iz leta 1929. 4. Vpraša
nje pravil udruženja. 5. Slučajnosti.

Oblastni odbori morajo poslati svoje 
delegate. Naš Oblastni odbor bosta za
stopala tov. Štefe iz Ljubljane in tov. 
Geč iz Maribora.

Iz Mokronoga. Dne 27. novembra 
1934 je umrl Dragan Franc, 40% vojni 
invalid iz Dol. Jesenic št. 3, občina Št. 
Rupert. Imenovani je bil v letih od 1925 
do 1927 redni član, potem pa ni več pla
čeval članarine, ker je bil vedno bo
lan.

Imel pa je dobiti zaostalo invalidni
no v znesku 720 Din, kakor je izkazala 
njegova žena. Tega zaostanka ni do
čakal, čeprav ga je bil zelo potreben.

Išče se kotarski vajenec, ki bo imel 
hrano in stanovanje pri mojstru. Ponud
be nasloviti na naslov: Timpran Anton, 
vojni invalid Seničica 15, p. Medvode 
pri Ljubljani.

V Domžalah je umrl vojni invalid 
Stupica Anton, po poklicu trgovec. Imel 
je 80% nesposobnosti. Svojčas, ko je 
bila tam naša organizacija, se je stalno 
v njej udejstvoval. Bodi mu lahka 
zemljica, sorodnikom pa naše sožalje.

Krajevni odbor v Moravčah nazna
nja, da se bo vršil redni občni zbor dne 
24. februarja po 10. maši v tamkajšnji 
osnovni šoli.

Vabi vse člane in članice tudi tiste, 
ki so bolj neredni ali pa reducirani. 
Vsak naj se zaveda, kaj je naša organi
zacija in kakšen smisel ima potem, je 
pričakovati sigurno polne udeležbe. Po
sebno pa naj pridejo tisti, ki vedno iz
ven organizacije zabavljajo, ker bodo 
imeli na občnem zboru dovolj prilike, 
da povedo vse, kar jih teži in da si v 
organizaciji pogledamo z oči v oči. Ne
kateri sploh ne pojmujejo organizacije 
in jim je le za to, da dobe podpore.

Vsak naj prinese s seboj člansko 
knjižico, da se mu nalepi markice. Čla
narino in za list, t. j. 24 Din za celo leto 
naj vsak plača na občnem zboru. Tudi 
naj prinese vsak s seboj rešenje Viš
jega invalidskega sodišča, ako ga ima? 
Svojci naj sporoče, ako so kateri člani 
med letom umrli, da se jim bo list Vojni 
invalid ustavil, ali pa če ga oni plačajo 
namesto umrlega.

Še enkrat vabimo vse zavedne in
valide in vdove, da se občnega zbora 
dne 24. februarja t. 1. udeleže.

Občni zbor Krajevne organizacije v 
Metliki se bo vršil v nedeljo dne 24. 
marca 1935 ob 9. uri v osnovni šoli. Že
limo, da bi prišel delegat, članstvo pa, 
da bi se popolnoma vse udeležilo, ker 
takrat bo skoro že spomlad in bodo po
ta ugodnejša. Torej na svidenje dne 24. 
marca t. 1. v Metliki.

Konjice. V nedeljo dne 24. marca t. 1. 
ob 9. uri se vrši 17. redni občni zbor 
Krajevne organizacije v Slovenskih Ko
njicah. Lokal, kjer se bo vršil, bomo ob
javili v prihodnji številki. Naj pridejo 
vsi, tudi tisti, ki so reducirani in naj pri
nesejo s seboj dokumente in članske 
knjižice. Invalidi naj prinesejo tudi svo
je železniške legitimacije. Oni, ki dol- 
dujejo na članarini in za list, naj plačajo 
vse o priliki občnega zbora, ali pa že 
poprej. Članarino bo treba plačati tudi 
za to leto vsaj za prvo četrtletje. Pri
dite torej polnoštevilno, obvestite v 
svojih krajih vse invalide in vdove.

Šoštanj. Tukajšnja Krajevna organi
zacija bo imela svoj redni letni občni 
zbor v nedeljo dne 17. februarja t. 1. ob 
9. uri v gostilni Berločnik. Prišel bo de
legat iz Ljubljane, ki bo poročal o in
validskih zadevah zlasti o spremembah 
invalidskega zakona. Pobirala se bo 
članarina in za »Vojnega invalida«. Čla
ni in članice pridite vsi.

Krajevni odbor v Mariboru je, ka
kor običajno vsako leto, tudi v prete
klem letu uvidel potrebo svojih najrev
nejših članov in njihovih družin, zato 
jim je pomagal v obliki denarne podpo
re za Veliko noč, oziroma za Božič, 
kolikor so pač dopuščala sredstva, de
loma iz proračuna Krajevnega odbora, 
deloma pa iz prostovoljnih prispevkov 
občinstva, oziroma dobrotnikov, ki 
umevajo socijalen čut in bedo, katera 
vlada med vojnimi žrtvami: Denarne 
podpore so bili deležni po siromašnosti 
sledeči prosilci:

Po Din 200.— Hrastnik Ivan in 
Dvoršak Julijana. Po Din 175.— Petek 
Alojz, Klojčnik Jožef in Šeneker Jožef. 
Po Din 150.— Štiglic Jurij, Cepec Ja
nez. Po Din 100,— Pleteršič Ludvik,

. Šarman Adolf Legat Ivan in Ivana, Po- 
i točnik Rajmund, Sternad Franc in Ko- 
! zar Franc. Po Din 75.— Sodec Jakob, 

Mugerli Vincenc, Holz Marija, Kikl He
lena, Kos, Antonija, Senekovič Julijana, 
Jurgec Andrej, in Breznik Franc. Po 
Din 50.— Kaizer Magdalena, Petelinšek 
Ivana, Krebs Ana, Paulec Monika, Po
točnik Marija, Rogina Marija, Gungl 
Alojz, Novak Alojzija, Lorbek Helena, 
Kitek Josip, Pečar Matilda, Nerat Ne
ža, Fabijan Anton, Onič Marija, Polan- 
čič Frančiška, Hude Jera, Vertič Jakob, 
Stiper Marija, Nipič Marija, Gorjup Ju
lijana, Sabler Franc, Kaizer Terezija, 
Jaunik Marija, Šnofl Ana, Koželj Marija, 
Kovačič Neža, Brlek Alojzija, Šauperl 
Julijana, Rakar Josip, Dušič Eliza, Vek 
Eliza, Zunkovič Neža, Bračko Ana, Du- 
genik Alojzija, Kranjc Ferdinand, Virent 
Ana, Koban Martin, Glavica Anton, Pri- 
sternik Marija, Krumpl Anton, Mikložič 
Tereza, Krivec Ana, Kostevšek Marija, 
Vela Marija, Penič Ludmila, Hlade Jo
žefa, Toplak Frančiška, Kugler Jurij, 
Malek Jera, Straus Tereza, Gustin Te
rezija in Gerič Marija.

Obdarovanih je bilo torej 78 prosil
cev v skupnem znesku Din 5175, kar 
znači, da je Krajevni odbor v polni na
logi izvršil dolžnost napram svojim naj
revnejšim članom vojnim žrtvam.

Pri tej priliki smatra Krajevni odbor 
za dolžnost v imenu obdarovanih čla
nov izreči vsem dobrotnikom, osobito 
mariborski mestni občini in Oblastne
mu odboru v Ljubljani najsrčnejšo za
hvalo, ker se tudi za v bodoče toplo pri
poroča za nadaljno naklonjenost do na
ših sotrpinov vojnih žrtev.

V Kranju. Redni občni zbor Krajev
ne organizacije UVI se vrši v nedeljo, 
dne 10. februarja ob pol 10. uri dopolnde 
v zadnji sobi gostilne pri Jahaču. Pride 
delegat iz Ljubljane.

Ker je občni zbor važen, je dolžnost 
vsakega člana in članice, da se ga ude
leži. S seboj pripeljite tudi vse one, ki 
še niso organizirani. Na občnem zboru 
naj bi poravnali vso članarino, kolikor 
jo dolgujejo nekateri za nazaj, pa tudi 
za naprej jo je treba plačati.

Debatiralo se bo tudi o razdelitvi še 
ostalih podpor.

Za Božič je bilo obdarovanih 33 čla
nov in članic z blagom.

Gledalo se je na brezposelne in na 
one z družinami.

Iz Tržiča. Krajevni odbor udruženja 
vojnih invalidov javlja vsemu svojemu 
članstvu, da se vrši letošnji redni ob- 

; čni zbor v nedeljo dne 17. februarja t. 1. 
i v gostilni pri Ruehu, poleg farne cer- 
! kve. Začetek ob 9. uri. Vsak član naj 

prinese člansko knjižico, pobirala se bo 
članarina in naročnina, obenem pa se 
bodo siromašnim razdelile podpore iz 
letošnjega božičnega in rednega pod
pornega fonda.

Udeležba naj bo obvezna za vsake
ga pripeljite pa s seboj tudi nove čla
ne. Navzoč bo tudi delegat iz Ljub
ljane.

Ptuj. Pozivamo Kotolenko Antona iz 
Gorenjskega vrha 24, Klemenčič Fride
rika iz Podgorcev 4, Čuš Janeza iz 
Hlaponcev 5, Plajnšek Ivana iz Vurber- 
ga 173 in Bezjak Ivana iz Muretincev 
št. 28, da pridejo čim preje k tajniku 
tuk. Invalidske organizacjie tov. Sen
čarju in uredijo glede njihovih železni
ških legitimacij. Če ne marajo imeti več 
železniških legitimacij, če ravno imajo 
pravico do njih, naj pridejo vsaj po sli
ke (fotografije). Istotako pozivamo Fir- 
basa Franca iz Domove, Mustafa Mi
haela iz Sp. Hajdina, Žumbar Jožefa iz 
Pohorja 8, Medved Franca iz Zg. Ple
tena in Preac Ano iz Ptuja, da pridejo 
po svoje članske knjižice, ali pa če ne 
marajo biti več organizirani, vsaj po sli
ke, da ne bo treba več paziti na nje.

One člane, ki imajo železniške legiti
macije, pa so jim mogoče letos potekle 
opozarjamo, da naj pridejo naročiti no
ve, prineso pa naj stare s seboj. One pa. 
ki imajo še veljavne, istotako opozar
jamo, da jih čim preje prinesejo radi 
podaljšanja za to leto, ne pa, da bi šele 
takrat prišli, ko bi legitimacije že rabili.

Posluje se v govorilnici tukajšnje 
gimnazije vsako sredo, petek in nede
ljo od 9. do 11. v nedeljo pa celo do 

I pol 13. ure.
Končno pozivamo vse one člane in 

članice, ki še niso za to leto ničesar 
i plačali, da to čim preje store, bodisi po 
j poslanih jim ček. položnicah ali pa oseb- 
I no v društvenem lokalu. Pri gg. na- 
; ročnikih v mestu bo pa blagajnik tov.
I Senčar sam pobral.

Krajevni odbor UVI Ptuj.
Zahvala. Vojne vdove in invalidi, 

i kateri so bili deležni božičnih daril, bo- 
! diši v blagu, ali gotovini, se tem po

tom najiskreneje zahvaljujejo jeseniškim 
in javorniškim darovalcem, trgovcem, 
posestnikom itd., ki so omogočili maj
hen priboljšek za praznik miru. Še en
krat, prav prisrčna zahvala in prosimo 
še nadaljne naklonjenosti.

Pozvedba. Prosim svoje nekdanje 
vojne tovariše, ki se me še spominjajo 
iz vojaške službe tekom vojne, bodisi 
iz fronte, ali iz zaledja, da naj se mi 
javijo. Vsaj naslove sedanjih svojih bi- 

I vališč naj mi pošljejo.
Z gotovostjo upam, da se me bo še 

i marsikdo spominjal in lahko potrdil, da 
sem postal v vojni invalid. — Sever Ivo, 
Sevnica.

Izdaja Udruženje vojnih invalidov. Odgovor
ni urednik: Fricko Juvan, Kolodvorska ul 3‘- 

i Tiska tiskarna „Slovenija" v Ljubljani 
I Predstavnik za tiskarno: Rlbert Kolman


